
„Nie tędy droga!“
Zdawać by się powinno, że obecne, niezwykle 

trudne warunki pracy na roli winny być podnietą do 
mocnego akupienia się wszystkich rolników wokoło 
organizacyj, zrzeszających ich dotychczas, ¿by przez 
wytworzenie zwartego, jednolitego frontu, móc ła
twiej przetrwać okres obecnych trudnych warunków 
pracy.

Tymczasem od szeregu już miesięcy widzi się, 
.jak grzyby po deszczu*, coraz to nowe organizacje 
i związki rolnicze. Organizatorzy ich wysuwają pra
wie stale argument, że istniejące do tej pory Towa
rzystwa Rolnicze i Izby Rolnicze nie doić umiejętnie 
i nie doić skutecznie umiały bronić praw rol
nika, że z tych to głównie powodów rolnictwo pol
skie w tak ciężkiem obecnie znajduje się położeniu, 
że zstem należy stworzyć nowy związek zawodowy 
rolników, który naoewno potrafi wywalczyć dla swo
ich członków pomyilne warunki pracy.

Co znaczy podobna działalnofć: określić ja można 
tak zwanem .łowieniem ryb w mętnej wodzie”.

Prawdą jest atarą, jak iwiat, że w bardzo tru
dnych warunkach ekonomicznych człowiek łatwo 
traci równowagę i spokój ducha, jeat niezadowolony 
i rozgoryczony. Trudno też się dziwić, że rolnik 
przy takich warunkach pracy, jakie ma obecnie, jest 
zniechęcony, zdenerwowany i.... łatwo szuka winnych 
obecnych stosunków. Gdy zatem przychodzi do 
niego jednostka, tłumacząca, że organizacja, do której 
dotychczas należy, nic nie potrafiła uczynić dla pole
pszenia warunków jego »racy, żeby przeto przystąpił 
do nowej organizacji, która stworzy mu nieomal .raj 
na ziemi“, znajdzie się niejeden, który uchwyci się 
tej świeżo powstającej organizacji, jak tonący brzytwy. 
Kto ns tem zyska najwięcej? Oczywiście ci, którzy 
w tych nowych organizacjach zajmą naczelne stano
wiska, w tem leży całe sedno sprawy.

Tutaj jest przyczyna tworzących się coraz to 
nowych związków rolniczych.

Dlatego też uważam, że, jeżeli komu przyazłość 
rolnictwa naszego leży napriwdę na sercu, nie powi
nien iść na lep gładkich frazesów i pięknych 
obietnic.

Zsitanświając się nad cbecnem ciężkiem położe
niem rolnictwa niepodobna jest nie stwierdzić, że w 
dużej mierze odbił się tutaj ogólno światowy, t. zw. 
popularnie zwany .kryzys pcwojenny”. Niewątpliwie, 
że nasze ustawodawstwo nie jeat pod wielu wzglę
dami dla rolnika niekorzystne. Jedyną jednakże drogą 
jeat stworzenie jednolitego frontu rolniczego. I nic 
nie może być bardziej szkodliwem, jak rozbijanie 
frontu przez tworzenie szeregu nowych związków. 
Żadnej przecież różnicy niema pomiędzy interesami 
gospodarczemi poszczególnych rolników, bez względu 
na dzielnicę, w której zamieszkają i ilość ziemi, jaką 
posiadają.

Wprawdzie było w swoim czasie niezmiernie dożo 
i dzisiaj jeszcze nie brakuje jednostek, które bałamncą 
drobnych rolników, że największym ich wrogiem jest 
posiadacz większej własności, t. zw. .obszarnik*. 
I niestety, znalazło się wielu, którzy dali się obała- 
mucić tym demagogicznym hasłym. Demagogicznym, 
bo wielu, z głoszących je, utorowały drogę na krzesła 
poselskie i senator «kie.

Za to rozdwojenie się rolników płacimy do dziś 
dnia. Płacimy, gdyż, nie idąc zwsrtym frontem, ni« 
mogliśmy przyczynić się, aby ustawodawstwo nasze 
odnośnie spraw rolniczych było w całej pełni korzy
stne.

Popatrzmy natomiast na przemysłowców, jak 
idąc solidarnie w sprawach gospodarczych, umieli 
i umieją interesów swoich z powodzeniem bronić.

A więc raz jeszcze wzywam Was rolnicy! Nie 
dopuszczajcie do rozbijania frontu rolniczego!

Nie tędy droga 1
Dążyć powinno się do stworzenia jednej na całą 

Polskę organizicji rolniczej. Wówczas obrona praw

Bezpłatny dodatek do „D rwęcy11.
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zawodn rolniczego, stanowiącego przecież liczbowo 
około 70 proc. ludności w Państwie naszetn, nzyska 
b. mocno podstawę Zanim to nastąpi, skupić się 
należy jedynie w organizacjach rolniczych, zrzeszo
nych w Związku Organizacji Rolniczych Rzzczypo- 
litej Polskiej.

U nas na Pomorza skupić się winniimy i to nie- 
tylko formalnie, ale i czynnie pod sztandarem Po
morskiego Towarzystwa Rolniczego, najstarszej orga
nizacji, jeszcze w czasach niewoli zrzeszającej polskie 
rolnictwo i walczącej o jego prawa.

A jeżeli widzi się błędy w pracy Towarzystwa, 
do członków jćg« należy skierowani® pracy * tegoż 
ca właściwe tory.

Przez tworzenie jednak szeregu nowych związków 
rolniczych, w miejsce istniejącego, nie przyspory się 
rolnictwu najmniejszego pożytku, przeciwnie, wielką 
szkodę. Korzyści i to chwilowe jedynie i dorywcze 
osiągnąć przy tem mogą ci tylko, którzy tego rodzaiu 
działalność prowadzą w myśl, nie idącą wcale 
po linji interesów rolnictwa. Kółkowicz.

Rolniku, jeżeli pragniesz postępu 
wsi polskiej, wstąp do Kolka Rolni
czego i uczęszczaj na

Informacyjne zjazdy rolnicze nie 
są należycie przygotowane.
Pomorsk« Izba Rolnicza zwołała szereg informa

cyjnych ziazdów rolniczych. Rolnicy biorą tłumny 
udział w tych zjazdach, lecz wychodzą rozczarowań*, 
bowiem zjazdy nie dają im tego, czego się spodzie
wali.

Referenci Izby mówią ó zagadnieniach, niewątpli
wie doniosłych, lecz w programie zjazdów brak rze
czy najważniejszych, Przedewszystkiem brak progra
mu, który przecież Izba powinna przedstawić na zjiz- 
dacb.

P. Głęhowicz mówi o spółdzielczości. Btrdzo 
pięknie. Spółdzielczość niewątpliwie m*że przyczynić 
się do złagodzeni się kryzysu. Raczej mogłaby, 
gdyby nie na*t»wien?e .czynników miarodajnych*, ska
zujące ns zagładę te spółdzielnie, które prowadzone 
są przez „nieswoirh* ludzi.

Int. Buczek mówi o oszczędności Rolnicy stosu
ją dziś skrsj«ą oszczędność, bo muszą, a jeżeli cho
dzi o składanie oszczędności w bankach, to oszczę
dzać nie mogą, bo nie mają z czego.

Inż Jtcyna mówi o oświacie. Rzecz to niesły
chanie ważna, ale jakie godzą się z jego w «kazania- 
mi takie np. fakty, jak zamknięcie kilku szkół P. I R.( 
zwolnienie szeregu nauczycieli przez Min. Roln 
i Izbę, etc. Osobny rozdział mogłoby stanowić poił- 
tykierstwo w szkołach,

Stwierdzam jeszcze, że frekwencja w szkołach I 
rolniczych znacznie się zmniejszyła (o 50 proc.) i pe
wnie w dalszym ciągu będzie się zmniejszać, bowiem 
zubożały rolnik niema na kształcenie dzieci.

Powtarzam: Sprawy, omawiane przez referentów
Izby, są niewątpliwie ważne, lecz myśmy oczekiwali 
czegoś innego, a mianowicie programu ratowania rol
nictwa pomorskiego. Dlaczego' nie mówi się rze- j 
czy wiście o aktualnych, a najważniejszych bolączkach? 
Dlaczego nie zwróci uwagę rządowi, w sposób wła
ściwy, na tragiczne położenie rolnictwa pomorskiego?

Pomysł urządzania zjazdów rolniczych z takim 
programem był nieszczęśliwym pomysłem, jak się
0 tem chyba już przekonano, Izba jeszcze traci na 
zaufania, a jej urzędnicy, stykający się bezpośrednio 
z ludnością, staną wobec «twych trudności.

Rolnictwo pomorskie ma prtwo oczekiwać od 
®wej Izby i swych crgasizacyj konkretnego programu
1 zajęcia wynźnego stanowiska w sprawach rolniczych 
wobec rządu.

Rolnik,

H a«i& |płaj© ie sprawozdania
z odbytych zebrań kółkowych!

KOMUNIKATY
Komunikat do Kółek Rolniczych w  powiecie.

Na skutek licznych wniosków i uchwał Kółek 
R"lo- w sprawie zn?t*n!a taksy ns drzewo tostowe 
zwróciliśmy sfę do Dyrekcji Lisów Państw, w Toruniu 
z prośbą o obniżenie tiksy n* drzewo o 50 proc.

Obecnie jesteśmy w posiadaniu odpowiedzi, w 
której Dyrekcja twierdzi, że nie widzi powodu do ob
niżenia cen na drewno, przyczem zaznacza, że cena 
drzewa w stosunku do węgla jest i tak znacznie 
n'ż«za.

Ponieważ ceny tak na drzewo jak i węg!e 1 które rolni
cy muszą do gospodarstwa kupować, są stanowczo za 
wysokie w stosunku do cen otrzymywanych za urn- 
dukty rolne, wobec tego prosimy Kółka rolnicze 
o uch wslmis rezolucyj (na osobnych formularzach) 
z żądaniem zniżenia taksy o 50 proc.

N*dmieniamw, że na»z powiat, mający bardzo 
lich» połączenie komunikacyjne w o»jwiększvm stop
niu jest dotknięta wysokiemi cenami tak ns drzewo, 
jsk i węgiel, który w detalicznym handlu kosztuje 
3 30 za ctr poj Ceny tia węgiel przedrażają się 
z powodu drogiego kosztu przewozu. Kółka powinny 
domagać się również obniżenia frachtu kolejowego ną 
węgiel, szczególnie na tak daleką odległość, jaką ma 
powiat lubawski.

Rezolucie tego rodzaju prosimy przesyłać nam na 
osobnych arkuszach, celem dslizego urzędowania.

Wzór rezolucji. My rolnice, zebrani na posśe-
dzeno Kółka Rola w ........ w d n i« ____w liczbie____
energicznie protestujemy przeciwko wysokiej taksie 
n* drzewo opałowe, którego ze względu na wysoką 
cenę do gospodarstwa kupić nie jesteśmy w stanie.

Koncernowa cena węgla bynajmniej nie może 
wpływać na to, żeby i drzewo było drogie. Odwrot
nie, nie mogąc nabyć węgla z powodu jego wysokiej 
ceny, musimy zaopatrywać się w drzewo opałowe, 
którego nabycie należy nam udostępnić przez zniżenie 
taksy conajmniej o 50 proc.

Zaznaczamy, że ceny produktów rolnych spadły 
w cenie prawie o 200 proc, tak np. kiedy przed ro
kiem osiągnąć mogliśmy za 100 kg. żywca przeszło 
200 zł, to obecni® otrzymujemy tylko 70 zł.

O ile ceny na produkty, które rolnik musi do 
gospodarstw kupowsć, nie zostaną obniźone,"grozi nam 
niechybna ruina etc.j$



Ulgi dla rolnictwa.
Minister Pracy i Opieki Społecznej zarządzeniem 

ustalił zasady sphty z*ległych składek do Kas Cho
rych.

Jako z»l»głcści uznane zostały niezapłacone do 
dnia 1. 1. 1932 składki do K** Chorych.

Spł*t« zaległości rozpocznie się dopiero z dniem 
1. 1. 1933. Spłacone m«ją być w roku 1933 — 10 
proc. składek, w roku 1934 — 15 proc., a w następ
nych trzech latach reszta po 25 oroc rocznie.

Odsetki od zaległego kapitału nie mogą przekra
czać 12 proc. w stosunku rocznym.

Zawiadomienie.
Komunikujemy członkom Kółek Roln. okręgu 

lubawskiego, że z dniem 22 lutego 1932 została 
biuro In truktorjatu i Sekretariatu Pow. P. T. R. 
Oddział Lubawa przeniesione do kupca p Juljana 
Truszczyńskiego w Rynku. Wejście do bfu-a z ui. 
Zamkowej. Godziny urzędowania: w poniedziałki 
od 9 16. Instr. i Sekr. Pow. P. T. R.

Do osadników — czł^nfców PTR
Na skutek ciągłych st*r*ń P< m Tow. R^ln. w j 

kierunku udzielenia poważnych ulg osadnikom w.**«l- | 
kich k»t»goryj na Poraorru z polecenia Pant W y w o 
dy Pomorskiego, została »ow<*ł*na speejslns komisja, 
złożona z przedstawicieli Okr. Urz. Ziemskiego, Państw. 
Basku Roln. Oddz. w Grudziądzu oraz władz admi- ; 
niatracyjnych, której zadaniem będzie szczegółowe 
zbadanie stanu osadnictwa polskiego na Pomorzu.

Komisja początkowo przeprowadzi indywidualne 
badanie na terenie powiatu Grudziądzkiego osad, tak 
z polskiej, jak i z przedwojennej parcelacji, tj. ren
towych i artulacyinych.

Rezultaty tych badań mają posłużyć, jako tni- 
terjał do zastosowania indywidualnych znacznych ulg 
osadnikom, któreby dopomogły im do przetrwani* 
ciężkiego obecnego okresu gospodarczego, jak i do 
nastawienia swych warsztatów w przyszłości do stanu 
całkowitaj dochodowości i możności uiszczania swych 
opłat do Skarbu Państwa. Dyrekcja PTR.

Do członków PTR. w  sprawie ubezpieczeń w  
w  Pom. Stów Ubezpieczeń.

Na wpływające do nas ze strony Kółek Rolniczych 
oraz poszczególnych członków prośby o poczynienie 
przez Pomorskie Stowarzyszenie Ubezpieczeń alg w 
opłacaniu premij ubezpieczeniowych, komunikujemy, 
że czyniliśmy starania w Pomorskiem Stowarzyszeniu 
Ubezpieczeń o odnośne ulgi, prosiliśmy również o nie- 
pobieranie 1 zł od kwitu prolongacyjnego.

Otrzym*rśmy następujące wyjtśnienie P. S. U., 
które poniżej umieszczamy. Dyrekcja P. T. R.

1. Pobieranie 1 zł od kwitów prolongacyjnych 
oparte jest na postanowieniu § 7 ogólnych warunków 
ubezpieczeniowych i znajduje potwierdzenie w § 92 
cyfr. 4 obowiązujących obecn'e przepisów taryfowych, 
które wprowadzone został» przez Radę zarządzającą 
Instytucji na podstawie § 15 ofr. 7 statutu uznanego 
przez ubezpieczonych przy zswarciu umowy ubez
pieczeniowej.

2. Ze względu na wysokie zobowiązania wobec 
pogorzelców, spowodowane wielką palnością, odraczanie 
składek okazuje się rzeczą niemożliwą, gdyż godzi 
łoby w interes pogorzelców będących bez dachu nad 
głową. Pomorskie Stowarzyszenie Ubezpieczeń, «zna
jąc jednakże wyjątkowo ciężkie położenie rolnictwa 
będzie brało wnioski pod uwagę, lecz tylko wyjątkowo 
i indywidualnie.

3. Wobec cywilno prawnego charakteru umów 
ubezpieczeniowych niema Pomorskie Stowarzyszenie 
Ubezuieczeń obowiązku przyjmowania wniosków 
o zmianę raz zawartej umowy, skłonne jest jednakże \ 
wobec spadków cen na materjsły budowlane wziąć 
pod uwagę wnioski racjonalne, lecz ttlko takie, które 
wpłyną najpóźniej do końca września, by mogły być 
uwzględnione“ z początkiem nowego roku obezpie- : 
czeniowego.

4. Opusty z tytu?u przynależności do PTR. nie 
mogą bvć »''trącane od składki, poniewiż w myśl 
umowy ?. PTR. płaci je Pom. Stów. Ubezp ns pod
stawie spisu czlcnkó.w, dostarczonego przez PTR. za 
rok ubk|?y. Pom. Stowarzyszenie Ubezpieczeń

w Toruniu.

Do czlónlów  T ow arzystw a Pszczelarzy  na
powiat lubawski i miłośników pszczelnictwa.

Zarząd Towarzystwa Pszczelarzy na powiat lu
bawski w Lubawie komunikuje pszczdmom, że do 
wiosennego podkarmiania pszczół mogą bartnicy 
otrzymywać po 2 kg. aa jeden pień cukru denatu
rowanego wolnego od podatku skarbowego. 1 kg. 
cukru, który zawiera 5 proc. piasku i 3 proc. trocin 
twardo drzewnych, kosztuje 50 gr loco Cukrownia 
Chełmża.

Zamówienia na cekier należy kierować do setre-
tśr*i Tow. Pszczelarzy p. Kołodziejskiego Nowemisito 
PTR. wzgl. do Lubawy. Do zamówienia na cukier 
ntleży dołączyć zaświadczenie urzędu gminnego, 
stwierdzają?® il ść pni i gotówkę. Cukier ulgowy 
mogą zamówić tylko ci pszczelarze, którzy zapiszą się 
do Tow. Pszczelarzy i oołacą składkę wysokości 
zł 6 rocznie z góry. Wyjaśni* się, że w opłacie 
składki mieści się również abonament »Pasieki Po
morskiej ", organu Związku Tow. Pszczeinitzych 
na Pomorzu.

Zamówienia, jak i zgłoszenia członków przyjmuje 
sekretarz Tow, Pszczelarzy p. Kołodziejski w ponie
działki w Lubawie i w inne dni tygodnia w Nowem-
mieście.

Zgłoszenia, które wpłyną po dniu 1. III. 32. 
uwzględnione nie będą, Zarząd Tow. Pszczelarzy.

R o ln ik u ! Czy jesteś
K ó łk a  Rolniczego?

O  t&łnie mrozy zaszkodziły ozimin m.
Psnojące niedawno przez przeciąg kilku dni 

silne mrozy, wskutek braku pokrywy śniegowej po
czyniły wiele szkód w rolnictwie wśród ozimin. W 
czasie bowiem łagodnego stycznia oziminy w nie
których miejscach już się n*wet zazieleniły, a w cza
sie pierwszych dni lutego wskutek braku pokrycia 
roli przez warstwę lat egu, ziemia popękał«, rozrywa
jąc korzonki roślin. Oprócz tego silny mróz zniszczył 
źdźbła ozimin, to też rolnicy poważnie są zaniepo
kojeni o Ina zasiewów. Dokładny obraz spustoszeń, 
jakich ubiegłe mrozy dokonały, ukaże aię dopiero 
na wiosnę.



ZE ZEBRAŃ KOŁEK ROLNICZYCH
Lipinki. Miesięczne i walne zebr. Kółka Roln. odbyło się 

16. 1. rb. przy udziale 25 członków, które z»gaił p. Prezes, wy
rażając słowa nznania zmarłemn członkowi śp. Jenowi Roba* 
czewskiemu, którego pamięć obecni nczcili przez powstanie 
z miejsc. Następnie zarząd złożył sprawozdanie z czynności 
ub. rokn. Zebrań odbyło się 11, stan kasy wynosi 31,60 gr. 
Następnie dotychczasowy zarząd został ponownie wybrany i to 
pp.: Ludwik Dąmbski prezesem, nrzęd. gosp. p. D, Wawera zastępcą, 
rolnik Jan Łukaszewski sekretarzem i kier, szkoły Julj. Pawłow
ski skarbnikiem i bibliotekarzem.

Nastąpił odczyt o tuczeniu świń i ich zbycie. W wolnych 
głosach poruszono sprawę wygórowanych opłat kominiarskich, 
cen drzewa opałowego, wysyłając wnioski do P. T. R. W końcu 
zamówiono 300 ctr. wapna pal. Na tem zebranie zimknięto.

Miesięczne zebr. Kółka Roln. odbyło się 14 2. rb. przy 
udziale 24 czł., które zagaił p. Prezes. Po sprawozdania z wal
nego zebr. PTR., w Lubawie nastąpił odczyt »Pomorze we wilce 
z kryzysem hodowlanym*, Po naradach gospodarczych zebranie 
zamknięto. Sekr.

Rożental. Nadzwyczajne zebranie Kółka Roln. odbyło się 
24. I. rb. Po zagajeniu zebrania przez Prezesa i stwierdzeniu 
obecn\ch 24 czł. uchwalono wysłać do P. T. R. rezolucję w 
sprawie opustu i rozłożenia składki ubezp. na dwie raty oraz 
zażalenie przeciw nielegalnemu zamknięciu licytacji na drzewo 
w Lubawie i protest przeciw nadmiernemu pobierania stanowego 
na targach i za wagę przez Magistrat Lubawa. Nastąpił odczyt 
G. Kasprzyckiego Konrada II. pt. „Gdzie uciekają pieniądze*? 
i"„0 czem mówić w Kółkach*? Dalej p. K. Dziąba zdał spra
wozdanie z licytacji bydła rozpłodowego i hodowlanego w 
pdańsku, przedstawił, jaki materjał tam przedstawiono, jakie 
ceny osiągnięto i jak dojść do dobrego materjału hodowlanego, 
zachęcając w końcu do kontroli obór, dzięki czemu dojdzie się 
do dobrego materjału hodowlanego i rozpłodowego. Na tem 
zamknął Prezes zebranie. Sekr.

R a d o m n o. Dn. 24. 1. 32 odbyło się zebranie Kółka Roln., 
które zagaił prezes p. Sołobodowski przy udziale 12 obecnych. 
Po odczytaniu protokołu z ostatniego zebrania i stwierdzeniu 
obecności członków nastąpił wykład. W wolnych wnioskach 
poroszono cały szereg spraw aktualnych. Uchwalono protest 
przeciwko Zwirnerowi z Brodnicy,

Następne zebranie uchwalone odbyć jako walne. Sekr.

G i e r ł o ż  P o l s k a .  Miesięczne zebranie Kółka Roln. 
odbyło się 7. 2. br. przy udziale 16 czł. i 3 gości. Zebranie 
zagaił prezes p. Wysocki, poczem po odczytaniu protokołu przez 
sekr. Knieję nastąpiła pogadanka roln.

Następne zebranie odbędzie się 6. 3. 32 w lokalu p. 
Kowalskiego, Sekr,

M a ł e  B a ł ó w k i .  Dnia 3. I. rb. odbyło się walne zebra- < 
nie Kółka Roln. przy udziile 11 czł. Zebranie zagaił prezes p. I 
Pawski, a następnie zdał sprawozdanie z rocznej działalności. 
Po odczytaniu komunikatów P. T. R. przystąpiono do wvboru 
zarządu, w skład którego weszli: pp. Jan Pawski prezes, Konst. 
Żelazny zast., Piotr Rywaliki sekr,, Ant, Anzel zast., Wład. Kote- 
wicz skarb, i Złotowski zast.

Po omówieniu spraw lokalnych zebranie zamknięto.
Następne zebranie Kółka Roln. odbyło się 7. II. 32. przy 

udziale 15 członków. Po zagajeniu zebrania przez prezesa wy
głosił p. Jarzębowski odczyt w sprawie ubezpieczenia od ognia. 
Uchwalono wysłać wniosek do P. T. R., przeciwko jednorazo
wemu pobrania składki przez P. S. U.

Następne zebranie odbędzie się 6. III. 32.
Sekr.

Ka z ani c*e.  Zebranie Kółka Roln. odbyło się 24. 1. 32 
przy udziale 25 czł. Zebranie zagaił prezes p. Rochewicz, 
Protokół odczytał sekretarz p. Buńka. W dilszym ciągu na
stąpił wykład, a po wykładzie uchwalono wniosek do P. T. R. 
o zniżenie taksy na drzewo. Sekr.

Ś w i n i  a rc.  Wilne Zebranie Kółka Roln. odbyło się 
16 1. 32 przy udziale 13 członków i 1 gościa. Zebranie zagaił 
prezes p. Kornacki. Po odczytania protokołu z ostatniego 
zebrania nastąpiło sprawozdanie członków Zarządu z rocznej 
działalności. Referat pt. „Samopomoc gospodarcza i organizacje 
rolnicze* wygłosił Sekr. Pow. P. T. R. Kołodziejski. Nad
referatem wywiązała się ożywiona dyskusja. W dalszym ciągu 
przystąpiono do wyboru Zarządu, w skład którego weszli: pp Teo
fil Kornacki prezes, Mil. Dutkiewicz w-pręzesJPodwąlski Konst,

sekr., Truszczyński Fr. skarbnik, Klejna Wład. i Licinerski Józef 
rewizorzy kasy. Po omówieniu spraw lokalnych zebranie za
kończono. Sekr.

N o w e m i a s t o .  Walne zebranie Kółka Roln. odbyło się 
15. I, 32 przy udziale 18 czł. i kilku gości zebranie zagaił pre
zes p, Jakubowski, poczem nastąpiło roczne sprawozdanie zarzą
du z działalności Kółka. Ze sprawozdania tego wynikało, że 
Kółko Roln. liczyło w ub. roku 11 członków, którzy opłacać 
składkę ciłonk. Na zebrania uczęszczało 80 proc. członków. 
Zebrań odbyło się 6, na których wygłoszono 6 referatów. 
Kółko Roln, odwiedził i  roku ub. 4 razy Sekr. Pow. P. T. R. 
Przystąpiono do wyboru Zarządu. Na prezesa wybrano p. 
Kujawskiego Ant, w Nowegomiasta, w* prezes p. Barczaka
z Nawry, sekret. Kruszyńskiego z Mszanowa, skarbn. Mówińskie- 
go z Lipówca, bibljotek, Gcrzkiewicza z Nowegomiasta. Poczet 
sztandarowy stanowią : pp. Kruszyński, Nering, Ewertowski. Dalej 
zabrał głos p. Kołodziejski, który zapoznał zebranych z celem 
i zadaniem Kółka Roln. Podkreślił mianowicie zbawienne 
skutki organizacji rolniczej dla zrzeszonego rolnictwa i dał 
szereg wyjaśnień, jak ożywić działalność Kółka.

Następnie uchwalono rezolucję w sprawie Zwirnera
z Brodnicy, zniżenie taksy na drrewo, opłat socjalnych i opłat 
targowych etc."

Na wniosek p. Kołodziejskiego uchwalono zebrania odbywać 
w'trzecią niedzielę po pierwszym po głów nem nabożeństwie 
o godz. 12-tcj w lokalu p. Seroźyńskiego.

Na tem zebranie zamknięto. Sekr.

N i e m.®! B r z o z i e .  Z powoda zjazdu rolników w Luba
wie zebranie tut. kółka roln. odbyło się tydzień wcześniej. Ze
branie zagaił p. Prezes, odczytał protokół z ost. zebrania oraz 
wygłosił wykład: „O siewie przelotu na piaszczystej glebie*, 
zachęcając rolników, posiadających piaski, do uprawiania tako- 
wego, gdyż po przelocie żyto dobrze się udaje, tak jak po 
nawozach zielonych, nad czem wywiązała się dyskusja. Następ
nie wygłosił p. Zelma odczyt: „O szanowaniu zdrowia w mie
szkaniu, podwórzu i oborze*. Po przedyskutowania tego tematu 
uchwalono rezolucję o zniżenie stanowego na targach w pow. 
lubawskim, poczem p. Prezes zebranie solwował. Przyszłe 
zebranie odbędzie się 6 marca, na które przybędzie prelegent,

Sekr,

M r o c z n o .  Zebranie Kółka Roln. odbyło się 2, 2. rb. 
przy udziale 39 czł, i kilku gości. Zebranie zagaił nrezes ks. 
prób. Kalitowski. Po odczytaniu protokółu wygłosił Ks. Prezes 
referat na temat: „Organizacje rolnicze — a rolnictwo*. W wol
nych wnioskach postanowiono pobierać 50 gr. wpisowego od 
nowo wstępującego członka, zamiast dotychczasowego 1 zł. 
Dalej odnowiono dawniejsze uchwały Kółka |Roln. W czasie 
Wielkiego Postu uchwalono zebranie Kółka odbywać w dni 
powszednie.

Po omówieniu wielu spraw lokalnych zebranie zakończono.
Sekr,

L u b a w a ,  Zebranie Tow„ Pszczelarzy na pow. lubawski 
odbyło się 14. 2. 32 przy «dziale 14 uczestników.

Zagajenia zebrania dokonał prezes p. pref. R. Grabowski, 
Następnie po odczytania porządku obrad i protokółu z ostatnie
go posiedzenia nastąpił wykład o pracach w pasiece na przed
wiośniu. Ciekawego wykładn wysłuchano z wielkiem zainte
resowaniem.

Po referacie wywiązała się bardzo ożywiona dyskusja, w 
której kilku członków zabierało głos.

Następnie p, Prezes odczytał pismo Stirostwa Pow, w 
sprawie obsadzenia dróg pow. lipami, które przysporzą flory 
miododajnej dla pszczół i podniosą rentowność pasiek. P. Sta
rosta okazał wielkie zainteresowanie sprawą pszczelnictwa 
i przyobiecał takowe popierać. To też żywimy nadzieję, że w 
niedalekiej przyszłości pasieki nasze, dotąd zaniedbane, stanowić 
będą powiżnie ręntującą się gałęż gospodarstwa wiejskiego.

W dalszym ciągu p, Prezas odczytał komunikat w sprawie 
zamówienia cukru do podkarmieni« wiosennego pszczół, czego 
dokom 11 wszyscy członkowie, Ponieważ kwestję tę na zebraniu 
z powodu braku gotówki i zaświadczeń sołeckich nie można 
było załatwić, poruczono takową sekretarzowi do wykonania.

Członek Zikreta z Swiniarca stawił wniosek, ażeby się 
zwrócić do Wydziału Pow. w Nowemmieście z prośbą o obsadzenie 
drogi Swiniarc, Zwiniarz, Truszczyny, która jest bezdrzewna— 
drzewkami lip.

W końcu przyjęto kilku nowych członków i ściągnięto 
składki za rok 1932.

Na tem zebranie zakończono, ustalając termin przyszłego 
zebrania na dzień 3t 4, 32 o godz, 14-tej,


